
číslo 1/2020

únor–březen

ročník LXXI

vydává Obec Lukov

Zlínský kraj

 www.lukov.cz                            www.lukov.mobilnirozhlas.cz                            www.lukov.cz  

Činnost SDH Lukov v roce 2019 Rekonstrukce budovy OÚ a MŠ Z hradního dění v roce 2019

19
. 1

. 2
02

0



ŽIVÝ BETLÉM
V pátek 20. prosince 2019 předvedli žáci Základní školy Lukov, pod vedením svých pedagogů, Živý Betlém. Krásné scénky, 
koledy a vánoční písně, kostýmy účinkujících, vánoční výzdoba a osvětlení – to vše přispělo ke krásné předvánoční atmosféře.

Více fotografií naleznete na: www.lukov.cz/category/obcan-2/fotoreporty

TŘÍKRÁLOVÁ SBÍRKA 4. 1. 2020

Více na str. 7
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KRÁTKÉ ZPRÁVY 
Z LUKOVA
PŘEDVÁNOČNÍ POSEZENÍ 
V KLUBU SENIORŮ

Ve středu 4. prosince 2019 jsme společně s dětmi ze Základní školy Lukov uspo- 
řádali vánoční besídku pro naše seniory.

Krásné odpoledne zpestřili členům klubu svým vystoupením žáci ZŠ Lukov, pod 
vedením paní učitelky R. Mikšíkové. K poslechu i zpěvu nám společně se svým 
kolegou zahrál pan Jaroslav Pagáč.  

Pro naše spoluobčany jsme přichystali menší občerstvení a také malé překvapení 
pod stromeček.

Krásné a klidné svátky, a do nového roku jen to nejlepší, popřál všem účastníkům 
pan starosta Michal Teplý.
 
Celé odpoledne se neslo v klidném předvánočním duchu a věřím, že jsme si spo-
lečně užili krásných chvil a již nyní se těšíme na další společné posezení.

Touto cestou bych chtěla poděkovat všem zúčastněným a OÚ Lukov za zpestře- 
ní předvánočního období.

Za OÚ Lukov Stanislava Hudečková , 
radní a předsedkyně sociální komise
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Vážení spoluobčané,
dovolte, abych Vám i já na úvod popřál do roku 2020 hodně 
zdraví, štěstí, osobní a rodinou pohodu. Ať se můžeme během 
roku setkávat na akcích v naší obci.

Na počátku roku se nám podařilo opět zprovoznit sál VÚB Lu-
kov, který posledních pár let zel prázdnotou. Proto se v průbě-
hu ledna a února můžeme těšit na kulturní akce a plesy, kte-
ré pořádají lukovské spolky a zájmové skupiny z okolí. Kromě 
plesů, o kterých budete informováni na vývěskách a webových 
stránkách obce, bych vás rád pozval na dětský karneval a tra-
diční Lukovský fašank.

V roce 2020 proběhne v obci velká investiční akce, na kterou se 
delší dobu připravujeme. Jedná se o rekonstrukci budovy mateřské školy a obecního úřadu. O celém rozsahu a průběhu 
rekonstrukce budete informováni v samostatném článku v LZ. Jen ve zkratce – přípravné práce a stěhování proběhnou  
bezprostředně po velikonočních prázdninách. Provoz MŠ bude přesunut do prostor CVA Lukov. Následně bude probíhat 
samotná rekonstrukce. Za vzniklé komplikace způsobené omezením všech provozů budovy se předem omlouváme.

Letošní zima se zdá být zatím mírná, bez větší sněhové nadílky. Avšak ta loňská komplikovala mnoha občanům život v obci. 
Dovolím si upozornit na zhoršující se situaci s parkováním osobních automobilů na komunikacích obce, hlavně v ulici Hrad-
ská. Tato „zaparkovaná“ vozidla budou výrazně komplikovat zimní údržbu, ale i za příznivých klimatických podmínek cesta 
po přímé ulici připomíná slalomovou dráhu. Proto bych chtěl požádat všechny občany Lukova, kteří mají tu možnost, ať svá 
vozidla parkují mimo komunikaci na svých pozemcích.

Závěrem bych chtěl poděkovat za spolupráci v roce 2019 všem členům lukovských spolků, zájmových skupin i aktivním  
jednotlivcům, kteří se podílejí na zpříjemnění života v naší krásné obci.

Bc. Tomáš Kulenda,
místostarosta obce

POZVÁNKA
NA BESEDU S OBČANY 
OBCE LUKOV

o systému třídění odpadů 
v naší obci a zavádění
adresné evidence odpadů
datum:  
17. 2. 2020
čas:  
18.00–19.30
místo:  
Hasičská zbrojnice Lukov

Účast je nanejvýš žádoucí, neboť 
budou poskytnuty informace o zá-
sadních změnách v odpadovém 
hospodářství v obci. Občerstvení 
během besedy je zajištěno.

Těšíme se na vás!
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USNESENÍ
ZE 7. ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA OBCE LUKOV
konaného dne 18. 12. 2019   

Zastupitelstvo obce Lukov, v souladu s ustanovením § 84 Zákona č. 128/2000 Sb. o obcích, ve znění pozdějších předpisů:

• 77/2019 
ZO schvaluje na základě posouzení splnění kvalifikací a zadávacích podmínek závazně stanovených zadavatelem v zadávací 
dokumentaci a daných zákonem veřejné zakázky na stavební práce projektu „Zateplení a stavební úpravy budovy OÚ a MŠ  
v Lukově“ a na základě doporučení komise v souladu s ustanovením § 122 zákona č. 134/2016 Sb., o zadávání veřejných  
zakázek, rozhodlo o výběru dodavatele na tuto veřejnou zakázku ve zjednodušeném podlimitním řízení pro společnost  
RAPOS, spol. s r. o., Palackého 529, Všetuly, Holešov 769 01, IČ: 25504487, za cenu 24 986 415  Kč, včetně DPH.

• 78/2019 
ZO schvaluje v souladu s ust. § 84 odst. 2 písm. b) zák. č. 128/2000 Sb., o obcích, ve znění pozdějších předpisů a v souladu  
s ust. § 4 zák. č. 250/2000 Sb., o rozpočtových pravidlech územních rozpočtů, v platném znění deficitní rozpočet Obce Lukov 
na rok 2020 s celkovými příjmy 27 033 tis. Kč a výdaji 45 525 tis. Kč. Deficit rozpočtu bude financován z přebytku hospodaře- 
ní z předchozích let.

• 79/2019  
ZO schvaluje v rámci rozpočtu Obce Lukov na rok 2020 neinvestiční provozní příspěvek pro Základní školu Lukov, příspěv- 
kovou organizaci na rok 2020 ve výši 1.206 tis. Kč.  

• 80/2019  
ZO schvaluje v rámci rozpočtu Obce Lukov na rok 2020 neinvestiční provozní příspěvek pro Mateřskou školu Lukov, příspěv-
kovou organizaci na rok 2020 ve výši 800 tis. Kč. 

• 81/2019  
ZO schvaluje uzavření Veřejnoprávní smlouvy o poskytnutí účelové dotace na rok 2020 z rozpočtu Obce Lukov č. 1/2019  
pro Římskokatolickou farnost sv. Josefa v Lukově na částku 140 tis. Kč a pověřuje starostu obce podpisem smlouvy.

• 82/2019  
ZO schvaluje uzavření Veřejnoprávní smlouvy o poskytnutí účelové dotace na rok 2020 z rozpočtu Obce Lukov č. 2/2018  
pro Sportovní klub Lukov z.s. na částku 150 tis. Kč a pověřuje místostarostu obce podpisem smlouvy.

• 83/2019  
ZO schvaluje Darovací smlouvu mezi Obcí Lukov jako dárcem a Domovem pro seniory Lukov, p.o. jako obdarovaným  
na částku 120 tis. Kč a pověřuje starostu obce podpisem smlouvy.

• 84/2019  
ZO schvaluje v souladu s ustanovením § 84 odst. 2 písm. h zákona č. 128/2000 Sb. o obcích ve znění pozdějších předpisů 
Obecně závaznou vyhlášku č. 1/2019 o místním poplatku za provoz systému shromažďování, sběru, přepravy, třídění, využívá- 
ní a odstraňování komunálních odpadů, která upravuje výši ročního poplatku za sběr a svoz komunálního odpadu na rok 2020.

• 85/2019
ZO schvaluje v souladu s ustanovením § 72 odst. 2 a § 84 odst. 2 písm. N zákona č. 128/2000 Sb. o obcích ve znění poz-
dějších předpisů a v souladu s ustanovením § 2 odst. 1 nařízení vlády č. 37/2003 Sb., o odměnách za výkon funkce čle-
nů zastupitelstev, výši měsíční odměny neuvolněným členům Zastupitelstva obce Lukov. Odměna bude poskytována ode  
dne 1. 1. 2020. V souladu s ustanovením § 74 odst. 3 zákona č. 128/2000 Sb. o obcích ve znění pozdějších předpisů  
ZO schvaluje pro neuvolněné členy ZO výše odměn za tři různé funkce člena ZO.

• 86/2019
ZO schvaluje, že jako akcionář společnosti Vodovody a kanalizace Zlín a.s., bude na každé valné hromadě pokračovat  
ve snaze předchozího zastupitelstva, dosáhnout změny stávajícího provozního modelu Vodovodů a kanalizací Zlín a.s.,  
a to ukončením smluv o provozování s Moravskou vodárenskou a.s. a zahájením samostatného provozování vodohos-
podářské infrastruktury společností Vodovody a kanalizace Zlín a.s. Za tímto účelem bude činit vše potřebné k tomu, aby  
na nejbližší či každé další valné hromadě společnosti Vodovody a kanalizace Zlín a.s., byli odvoláni stávající členové  
orgánů společnosti Vodovody a kanalizace Zlín a.s. a zvoleni noví členové, kteří budou ochotni realizovat samostatné  
vodohospodářské infrastruktury pomocí společnosti Vodovody a kanalizace Zlín a.s.“

• 87/2019  
ZO bere na vědomí plán práce Zastupitelstva a Rady obce Lukov v roce 2020.
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• 88/2019  
ZO bere na vědomí Zápis KV z kontroly výběrových řízení uskutečněných v roce 2018, ze dne 27. 11. 2019 a 7. 12. 2019,  
zpracovaný kontrolním výborem.

• 89/2019  
ZO bere na vědomí Zápis KV z kontroly dodržování obecně závazných vyhlášek v obci Lukov, ze dne 7. 11. 2019, zpracovaný 
kontrolním výborem. 

• 90/2019 
ZO ruší usnesení č. 32/2001 ze dne 26. 1. 2011, kterým byla schválena vyhláška č. 6/2001 o místním poplatku za užívání  
veřejného prostranství. 

• 91/2019  
ZO bere na vědomí Protokol o kontrole č. 4/2019, zpracovaný finančním výborem.

• 92/2019  
ZO schvaluje v souladu s ustanovením § 84 odst. 2 písm. h zákona č. 128/2000 Sb. o obcích ve znění pozdějších předpisů 
Obecně závaznou vyhlášku č. 2/2019 o místním poplatku ze psů, která upravuje výši ročního poplatku za psy v Lukově.

• 93/2019  
ZO schvaluje Smlouvu o právu provést změnu stavby k projektu „Silnice II/491: Lukov – Velíková“, který bude realizovat  
Ředitelství silnic Zlínského kraje, příspěvková organizace. Touto stavbou budou dotčeny také obecní pozemky p. č. 533,  
p. č. 1484/5, p. č. 1484/4, p. č. 542/4, p. č. 542/2, p. č. 1484/3 a p. č. 1485/10, vše v k. ú. Lukov u Zlína.

• 94/2019  
ZO schvaluje splátkový kalendář pro občana Lukova, kterým bude hrazen podíl na financování ZTV Hradská. Měsíční  
splátka činí 2.000 Kč a dlužná částka bude uhrazena nejpozději do konce roku 2022. Zároveň ZO ruší usnesení č. 233/2019.

V Lukově dne 18. 12. 2019

Michal Teplý, starosta 
Bc. Tomáš Kulenda, místostarosta

Rada obce se schází pravidelně každých čtrnáct dnů, vždy ve středu v 15.00–19.00 hod. Dle zákona č. 128/2000  
Sb. o obcích, je jednání rady obce neveřejné. Avšak naším zájmem je informovat obyvatele Lukova o všem podstatném,  
co rada obce projednává. Proto jsem zde vybral nejdůležitější body, které byly řešeny. 

Od posledního vydání Lukovského zpravodaje proběhla 4 jednání RO (13. 11., 27. 11., 11. 12. 2019 a 8. 1. 2020).

•	 RO	schvaluje	Dodatek	č.	7	ke	smlouvě	o	dílo	č.	55/13/02/40	na	svoz	a	likvidaci	odpadu	uzavřené	se	společností	Technické	
 služby Zlínsko, s.r.o. a pověřuje starostu obce podpisem dodatku. 

•	 RO	bere	na	vědomí	výsledky	fyzické	analýzy	odpadu,	která	proběhla	v	Lukově	na	konci	září	2019.

•	 RO	bere	na	vědomí	informace	o	změně	zákona	č.	565	/1999	Sb.	o	místních	poplatcích,	ve	znění	pozdějších	předpisů,	která	vejde	
 v účinnost od 1. 1. 2020 a nese sebou nutnost změn některých obecně závazných vyhlášek.

•	 RO	schvaluje	nákup	10	ks	nových	kontejnerů	na	tříděný	odpad	od	společnosti	Elkoplast	s.r.o.	Tento	nákup	bude	rozdělen	
 do dvou etap v roce 2019 a 2020.

Pokud bude mít někdo zájem o podrobnější informace, nejen k těmto bodům, velmi rád je zodpovím. 

Michal Teplý, starosta
kontakt: starosta@lukov.cz

ZPRÁVY 
Z JEDNÁNÍ RADY OBCE LUKOV



STATISTIKA MÍSTNÍ KNIHOVNY    
ZA ROK 2019

roce 2019  bylo celkem 173 registrovaných  uživatelů (čtenářů) knihov-
ny, z toho 85 čtenářů do 15-ti let. V roce 2018  bylo registrováno cel-
kem 109 čtenářů , z toho 47 čtenářů do15-ti let.V

Výpůjčky:

Naučná literatura 
dospělým čtenářům:   227

Krásná literatura: 1 521

Naučná literatura dětem: 233

Krásná literatura dětem: 617

Výpůjčky časopisů: 374

Výpůjčky celkem: 2 972

V roce 2019 přibyly nové knihy – cel-
kem 249 svazků. 

Od  25. 9. do 5. 11. 2019  se konala  re-
vize knihovního fondu dle Zákona  
č. 257/2001 Sb., o knihovnách a pod-
mínkách provozování veřejných kni- 

hovnických a informačních služeb.  
Pomoc při provedení revize provedla 
Městská knihovna Fryšták v souvislos- 
ti s výkonem regionálních služeb.

V závěru revize  bylo z důvodu opo-
třebování odepsáno 290 knih. Tyto vy-
řazené knihy jsou pro zájemce určeny  
k bezplatnému odběru.

Děkuji všem čtenářům, kteří  pomoh-
li  při revizi knihovního fondu tím, že 
bez ohledu na situaci, jestli mají kni-
hy přečtené či nikoliv, museli knihy  
přinést, aby byly zrevidovány a zno-
vu si je přišli vypůjčit. Ale někteří na 
výzvu nereagovali a knihy se do re- 
vize nedostaly. 

V současné době má knihovna celkem 
7 527 svazků, z toho 36 CD.

Každoročně jsou vyhodnoceni nejpil- 
nější čtenáři v kategorii čtenářů do  
15-ti let a dospělí. Letos poprvé bylo 
rozhodnuto tyto čtenáře na 1.–3. místě  
odměnit dárkovou poukázkou na od-
běr knih. Gratulujeme!

Mgr. Jarmila Čihařová, knihovnice

PŘÍPRAVA  REKONSTRUKCE
BUDOVY  OBECNÍHO  ÚŘADU

astupitelstvo obce Lukov na svém posledním jednání v prosinci 2019 odsouhlasilo vítěze výběrového řízení na 
realizaci projektu s názvem „Zateplení a stavební úpravy budovy OÚ a MŠ v Lukově“. V těchto dnech řešíme  
podpis smlouvy o dílo a domlouváme potřebné detaily k realizaci komplikovaného projektu. Přesný harmonog- 

ram prací uvedeme v dalším čísle Lukovského zpravodaje. Nyní alespoň stručně shrnu hlavní dopady na fungování jed-
notlivých složek, které sídlí v budově obecního úřadu.

Z
Mateřská škola bude přestěhována 
od 14. 4. 2020 v Centru volnočaso- 
vých aktivit Lukov. Zde budou prove-
deny drobné úpravy, dle pokynů Kraj- 
ské hygienické stanice, aby se zde moh-
lo vydávat jídlo a děti, včetně personá-
lu, měly veškeré potřebné zázemí. Díky 
tomu bude od 1. 4. 2020 do 31. 8. 2020  
CVA zavřeno. Stravování pro děti a per-
sonál ve školce bude zajišťovat výva- 
řovna v domově pro seniory, kam bu- 
dou na obědy docházet také žáci a per- 
sonál základní školy.

Pracovníci obecního úřadu se od  
1. 5. 2020 přesunou do prostor míst-

ní knihovny. Veškerá stávající agenda 
bude zajištěna ve stanovených alterna-
tivních úředních hodinách.

Knihovna pak bude otevřena jen v urči-
té dny, po dohodě s paní knihovnicí. 

Během stavby budou v provozu pou-
ze obecní byty v podkroví budovy. 
Pro vstup do patra se bude využívat 
pouze jeden vchod. Fungování bytů 
bude omezeno jen ve dnech, kdy se 
budou měnit střešní okna. To lze rea- 
lizovat během běžného užívání bytů. 

Při stavebních pracích na tomto projek- 

tu bude okolí budovy ohraničeno tak, 
aby nedošlo k úrazu. Pohyb na stave-
ništi bude přísně zakázán. Jedná se  
o nesmírně složitý projekt, jak na rea- 
lizaci, tak na zajištění všech stávají-
cích služeb, na které jsou naši obča-
né zvyklí. Proto prosím o shovívavost  
v tomto přechodném období. Vždy se 
mohou vyskytnout nějaké komplika-
ce, ale pevně věřím, že se vše zvládne  
a v září již budou děti v nově oprave-
ných prostorech mateřské školy.

Michal Teplý, 
starosta obce
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TŘÍKRÁLOVÁ SBÍRKA 
V ROCE 2020

arita České republiky uspořádala již po dvacaté celorepubli-
kovou Tříkrálovou sbírku. Na Zlínsku ji pořádá Charita Zlín a ta 
na svých webových stránkách hlásí, že bylo v letošním roce vy- 

bráno v pokladničkách celkem 2.336.471 Kč (346 pokladniček).
Ch
CO SE DĚJE 
S VYKOLEDOVÁNÝMI FINANCEMI?
Všechny finance jsou odeslány na 
celorepublikový bankovní účet a ná-
sledně jsou podle jasných pravidel 
přerozdělovány: 

•	 65	%	Charita	 Zlín,	 resp.	 farní	 charity.	
V olomoucké arcidiecézi, z rozhodnutí 
ředitelů v roce 2003, ponechávají orga-
nizátoři,	 tedy	 i	 Charita	 Zlín,	 7	%	 v	 tzv.	
krizovém a nouzovém fondu na pomoc 
charitám a potřebným při nepředvída-
ných situacích v arcidiecézi, např. živel-
né katastrofy atp.

•	15	%	projekty	diecéze,	v	našem	přípa-
dě olomoucká arcidiecéze.

Výsledky sbírky 
v jednotlivých letech:
2013 – 46 500 Kč
2014 – 50 169 Kč
2015 – 55 309 Kč
2016 – 61 475 Kč
2017 – 57 319 Kč
2018 – 66 961 Kč
2019 – 73 521 Kč

•	 10	%	 dlouhodobé	 humanitární	mise	
Charity ČR v zahraničí.

•	5	%	celostátní	projekty	Charity	ČR.

•	5	%	zákonem	povolené	režie.

V Lukově proběhla Tříkrálová sbírka  
v sobotu 4. ledna 2020. Na charitativ- 
ní sbírce se podílelo 70 dobrovolníků  
a domy obcházelo 18 skupinek. Cel- 
kem byla vybrána částka 71 208 Kč. 

Poděkování patří všem organizáto-
rům, koledníkům i občanům, kteří 
přispěli na dobrou věc!
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OCENĚNÍ PANÍ MARTINY JANOTOVÉ
ZA PRÁCI S DĚTMI A MLÁDEŽÍ

ředstavitelé Zlínského kraje ocenili v úterý 10. prosin-
ce 2019 v Baťově vile dobrovolné pracovníky, kteří se 
ve svém volném čase dlouhodobě a bez nároku na fi-

nanční odměnu věnují práci s dětmi a mládeží. Ocenění dob-
rovolníci obdrželi pamětní medaile, pamětní listy a upomín-
kové předměty. Slavnostního ceremoniálu se zúčastnili také 
navrhovatelé oceněných.

P
Ocenění si převzalo celkem 16 dobro-
volných pracovníků působících v oblas-
ti sportu, tělovýchovy, kultury, folklo- 
ru i dalších volnočasových aktivit dětí  
a mládeže. Odborná komise je vybrala 
z celkem 26 nominací, které na krajský 
úřad dorazily od představitelů měst  
a obcí, škol a školských zařízení, ne- 
vládních neziskových organizací a dal-
ších zainteresovaných subjektů z ce- 
lého Zlínského kraje.

Dobrovolníky pracující s mládeží oce- 

nil Zlínský kraj již 
po šestnácté. Orga- 
nizačně celou akci 
tradičně zajistil Od- 
bor školství, mláde- 
že a sportu Krajské-
ho úřadu Zlínského kraje.

Z lukovských občanů získala ocenění 
paní Mgr. Martina Janotová, a to za 
vedení 8. a 9. oddílu Svazu skautů  
a skautek ČR v Lukově. 

Rádi bychom jí touto cestou pogratu-
lovali k úspěchu a také poděkovali za 
prospěšnou činnost s mládeží. 

Paní Martině Janotové náleží také podě- 
kování za vedení chrámových sborů,  
zpěv a hry na varhany v místním kostele. Zd
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ŠKOLNÍ STRÁNKY

Živý Betlém a malé zamyšlení čtvrťáků, proč slavíme Vánoce  
Já mám Vánoce nejraději, protože jsou všichni spolu, mají se 
rádi, jsou šťastní. Kromě toho je to křesťanský svátek, naro-
dil se Ježíš Kristus, zpívají se koledy a můžeme si hrát venku. 
Nebo taky odpočíváme a pečeme cukroví a společně se dí-
váme na vánoční filmy. 

Je mi líto lidí, co jsou chudí a nemůžou slavit Vánoce spo- 
lečně s rodinou a doufám, že nějaký dospělý člověk nebo 
charita jim pomůžou.

Vánoce jsou mým oblíbeným svátkem.
Julie Julinová, 4. třída

Vánoce mám nejraději, protože jsme všichni spolu.
Vánoce mám nejraději, protože pečeme cukroví.
Vánoce mám nejraději, protože můžeme odpočívat.
Vánoce mám nejraději, protože slavíme narození Ježíše Krista.

Šimon Malučký, 4. třída

Já mám ráda Vánoce, protože jsou všichni spolu a mají se 
rádi, dáváme si dárečky a pečeme cukroví. Rozloučíme se  
se starým rokem, narodil se Ježíš a odpočíváme.

Vánoce jsou prostě super.   
Bára Ovčáčková, 4. třída

Škola v přírodě
5. ledna jsme jeli na školu v přírodě do Karlova pod Pradě-
dem. Byli jsme ubytovaní v hotelu Moravice. Náš denní režim 
byl fajn. V 7.15 hod. jsme měli budíček a potom jsme šli na 
snídani. Na snídani jsme si mohli dát, co jsme chtěli, protože 
tam byl velký výběr jídla. No a potom jsme šli samozřejmě 
lyžovat. Lyžování bylo skvělé, moc nás bavilo. Lyžovali jsme 
asi tři hodiny a moc jsme se těšili na oběd. Po obědě jsme 
měli chvilku klid. Po odpoledním klidu jsme měli plavání a tě-
locvik. No a potom byla večeře a po ní následoval Superško-
lák. Superškolák je soutěž, ve které jsou různé disciplíny jako 
například pantomima, karaoke, vyprávění na minutu a tan-
cování. A ještě jsem zapomněla, že odpoledne jsme se učili. 
Ve středu místo Superškoláka bylo večerní lyžování. A samo-
zřejmě by se to neobešlo bez závodů, když máme lyžování, 
plavání a několik disciplín v Superškolákovi, tak závody musí 
být! A taky byly – ve čtvrtek. Závody v plavání byly rozděle-
ny na mladší dívky, starší dívky, mladší kluky a starší kluky. 
V Superškolákovi byl přihlášen jen někdo. Ostatní hodnotili 
jednotlivé disciplíny dřevěnými dukátky. A lyžování? To byl  
jenom slalom na čas. Já jsem vyhrála od každého něco: 1. mís-
to za lyžování, 2. místo za plavání a 3. místo v Superškolákovi.

Škola v přírodě se mi moc líbila.
Julie Julinová, 4. třída
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Na lyžák jsme jeli do Karlova pod Pradědem. Ubytovaní  
jsme byli v hotelu Moravice. Na pokoji jsem byla s Julčou  
a Barčou a na poslední dva dny přibyly holky Natka a Ela.  
Lyžovali jsme každý den a dva dny jsme měli  večerní lyžo- 
vání. Každý den jsme měli plavání a ve čtvrtek jsme měli zá-
vody jak v plavání, tak i v lyžování. Já jsem získala 2. místo  
v plavání. Každý večer jsme měli Superškoláka. Jednalo se  
o hry, karaoke, tancování a mluvení na minutu a podobně. 
Poslední den v pátek jsme měli výlet na Praděd a na Pradě- 
du jsem byla mezi prvními. 

Lyžák se vydařil a moc se mi tam líbilo. Příští rok pojedu zase.    
Tereza Rudolfová, 4. třída

Škola v přírodě se konala 5.–10. ledna 2020. Bylo to v Jese-
níkách v Karlově pod Pradědem. Jeli jsme tam autobusem. 
Byli jsme ubytovaní na chatě Moravice. Náš denní režim byl: 
snídaně, po snídani lyžování, potom oběd a pauza, plavání  
a tělocvik, svačina a učení. Zábavy tam bylo dost, např. ly- 
žování, Superškolák atd. 

Hodnocení bych dal tak tři hvězdy.
Erik Bednařík 4. třída 

V neděli 5. Ledna 2020 ve 13.45 hod. jsme odjeli na školu  
v přírodě. Jeli jsme autobusem (expres) asi dvě a půl hodi- 
ny. Dojeli jsme kolem páté hodiny odpoledne. Ubytováni  
jsme byli v horské chatě v Karlově pod Pradědem, hotel  
Moravice – Malá Morávka. Nejdřív jsme se ubytovali na po- 
kojích. Já jsem byla na pokoji s Elčou, Gitou, Vaneskou, 
Verčou, Marcelkou a měli jsme pokoj č. 104. První noc 
jsme nemohly usnout, protože na pokoji bylo minimál-
ně 40 stupňů. Nevýhody byly, že nám nefungovala led-
nička, televize, divná sprcha a voda. Na poslední dva 
dny jsem se já s Elčou přestěhovala do pokoje č. 105  
k Terezce, Julči a Barči, protože Gita neuměla uklízet  
a málem jsme byly prasata školy v přírodě 2020. Taky  
jsem byla na Superškolákovi. Měla jsem o jeden bod míň  
než na 1. místo, takže mám 2. místo.

Pobyt na škole v přírodě se mi moc líbil.    
Natália Šintalová, 4. třída 

Miniškolička
V sobotu 21. března 2020 v 8.00 hod. pořádá ZŠ Lukov pro předškoláky před zápisem do 1. třídy seznámení se školním pro-
středím. Miniškolička bude trvat 2 hodiny a děti potřebují pohodlné přezůvky, ve kterých se dá i cvičit.
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Zápis do 1. třídy
Zápis do 1. ročníku  základního 
vzdělávání na školní rok 2020/2021 
proběhne ve čtvrtek 2. dubna 2020  
od 14.00 hod. v budově Základní  
školy Lukov.

Povinná školní docházka začíná počát-
kem školního roku, který následuje po 
dni, kdy dítě dosáhne šestého roku vě- 
ku, pokud mu není povolen odklad. 
Zákonný zástupce – rodič  je povinen 
přihlásit dítě k zápisu k povinné školní 
docházce, a to v době od 1. dubna do  
30. dubna kalendářního roku, v němž má 
dítě zahájit povinnou školní docházku.

Dítě, které dosáhne šestého roku věku 
v době od září do konce června přísluš-
ného školního roku, může být přijato 
k plnění povinné školní docházky již  
v tomto školním roce, je-li přiměřeně 
tělesně i duševně vyspělé a požádá-li  
o to jeho zákonný zástupce. Podmín-
kou přijetí dítěte narozeného v obdo-
bí od září do konce prosince k plnění 
povinné školní docházky podle věty 
druhé je také doporučující vyjádření 
školského poradenského zařízení, pod-
mínkou přijetí dítěte narozeného od 
ledna do konce června doporučující 
vyjádření školského poradenského za-
řízení a dětského  lékaře, která k žádos- 
ti přiloží zákonný zástupce.

Začátek povinné školní docházky lze 
odložit nejdéle do zahájení školního 
roku, v němž dítě dovrší osmý rok věku.  
O odkladu školní docházky rozhoduje  
ředitel školy. Podle § 37 školského zákona 
musí zákonní zástupci požádat o odklad 
povinné  školní docházky  dítěte v době 

zápisu. Žádost je potřeba  doložit dopo-
ručujícím posouzením příslušného škol-
ského poradenského zařízení a odbor-
ného lékaře nebo klinického psychologa. 
Ředitel rozhodne o odložení začátku po-
vinné školní docházky v případě, že obě 
posouzení budou kladná.

Zákonní zástupci žáků, kterým byl při 
minulém zápisu udělen odklad školní 
docházky, se musí znovu k zápisu dosta-
vit a požádat ředitele ZŠ o přijetí dítěte  
k povinnému základnímu vzdělávání.

Obec stanoví podle § 178 odst. 2 škol-
ského zákona školské obvody spádové 
školy. Do spádové školy jsou přednost-
ně přijímáni žáci s místem trvalého po-
bytu v příslušném školském obvodu. 
Pokud je dítě přijato na jinou než spá-
dovou školu, oznámí ředitel této školy 
tuto skutečnost řediteli spádové školy 
do 31. 5. 2020.

Povinná školní docházka se vztahu- 
je i na občany jiného členského státu  
Evropské unie a jejich rodinné přísluš-
níky, kteří na území České republiky 
pobývají na základě zvláštního poby-
tového povolení,  dále na jiné cizince, 
kteří mají na území České republiky 
trvalý pobyt nebo přechodný pobyt  
na dlouhodobá víza a azylanty a účast-
níky řízení o udělení azylu. Cizincům  
ze třetích států se již zaručuje rovný pří-
stup i ke školnímu stravování a zájmo-
vému vzdělávání.

O přijetí k základnímu vzdělávání roz-
hoduje ředitel školy ve správním řízení.
Zákonný zástupce dítěte musí podat 

žádost o přijetí k základnímu vzdělá-
vání nebo k odkladu povinné školní 
docházky. Při podání žádosti je zákon-
ný zástupce povinen předložit průkaz 
totožnosti (§ 36 odst. 4 správního řádu) 
a je s ním sepsán protokol o ústním po-
dání žádosti.

V protokolu o ústním podání žádosti 
zákonný zástupce dítěte potvrdí svým 
podpisem, že jedná po vzájemné doho-
dě s druhým zákonným zástupcem dí-
těte, případně doloží, že je dítě svěřeno 
do jeho péče.

Co je k zápisu potřeba:
•	 rodný	list	dítěte
•	 občanský	průkaz	zákonného	
 zástupce - rodiče
•	 samozřejmě	budoucí	prvňáček

Sledované jevy při zápisu:
•	 fyzická	vyspělost	dítěte,	
 schopnost  sebeobsluhy
•	 samostatnost	dítěte,	nezávislost	
 na rodičích
•	 výslovnost	dítěte,	případná	vada	řeči
•	 zraková,	sluchová	a	prostorová	
 orientace (pravá x levá, nahoře x dole)
•	 jednoduché	logické	a	myšlenkové		
 operace, rozpoznávání jednodu- 
 chých geometrických tvarů
•	 znalost	některých	písmen	a	číslic		
 (není nutná), jednoduché počítá- 
 ní předmětů
•	 kresba	s	přiměřenými	detaily,	tvořivost
•	 schopnost	vyjadřovat	se,	znalost	
 jednoduchých osobních údajů
•	 rozvoj	záměrné	pozornosti,	
 paměti a vědomého učení
•	 sociální	samostatnost	a	vnímavost

MOBILNÍ ROZHLAS
DŮLEŽITÉ INFORMACE VŽDY PO RUCE
Jak začít používat aplikaci Mobilní rozhlas?
1. Stáhněte si aplikaci pro Android nebo iOS a nainstalujte ji.

2. Otevřete aplikaci a vyberte naši obec.

3. Zadejte své telefonní číslo, aby bylo možné Váš kontakt přiřadit k aplikaci.

4. Můžete začít využívat všechny funkce v aplikaci.

Registraci i odkazy na mobilní aplikaci Zlepšeme Česko – Mobilní rozhlas naleznete zde: www.lukov.mobilnirozhlas.cz
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VIPAX a. s. 
POŽÁRNÍ BEZPEČNOST STAVEB
VÝROBA A MONTÁŽ BEZPEČNOSTNÍCH PROTIPOŽÁRNÍCH VRAT A DVEŘÍ

odinnou firmu Vipax a.s., která v průmyslové zóně působí od března 2017 založil, pan Petr Jadrníček. Firma  
v Lukově zaměstnává více než třicet pracovníků. My jsme si o současnosti firmy s mezinárodním renomé po-
vídali se synem zakladatele Ing. Pavlem Jadrníčkem.R

Nejprve se krátce vraťme do histo-
rie. Začínali jsme v roce 2001 ve Zlíně  
a později od roku 2008 v Malenovicích 
jako malá výrobní firma. Bez vlastního 
výrobního programu, zato s vizí rozší-
ření a větší samostatnosti. Po několika 
letech jsme vybudovali společnost  
s vlastním výrobním programem v ob-
lasti požární bezpečnosti staveb. V Lu-
kově máme vše pod jednou střechou. 
Od vývojového výzkumu přes výrobu 
a expedici výrobků zákazníkovi. Vyrá-
bíme ocelové dveře a zaměřujeme se 
na výrobu speciálních dveří do atomo-
vých elektráren, tunelů, železničních 
tunelů a kritické infrastruktury. V na-
bídce máme samozřejmě standardní 
produkci protipožárních dveří pro po-
třeby stavebního průmyslu.

Referenční zakázky v ČR: 
•	 Národní	muzeum	v	Praze
•	 Biotechnologické	a	biomedicínské	
 centrum Akademie věd a Univerzity  
 Karlovy ve Vestci
•	 Železniční	tunel	Ejpovice
•	 Královopolský	silniční	tunel	v	Brně

Exportujeme na Slovensko, do Nizoze- 
mí, Ruska, Rakouska či jiných států.  

Vipax a.s., zaměstnává 34 pracovníků pře-
vážně z Lukova, Zlína a okolí. Ve společ-
nosti se uplatňují tyto profese: zámečníci – 
montážníci, svářeči, operátoři CNC strojů, 
lakýrníci, expediční dělníci. Zaměstnanci 
se setkávají s novými moderními tech-
nologiemi. Stále se posouváme kupředu  
k průmyslu 4.0. Na zefektivnění výroby 
společnost dočerpala dotaci pro oblast 
průmyslu. V roce 2020 je rozjednán do- 
tační projekt pro nízkouhlíkové energie.

V Lukově se nám z pohledu soukro-
mého i pracovního žije výborně. To, 
že člověk vyjde z výroby do pěkného 
prostředí je pro nás a naše zaměstnan-
ce obrovským bonusem. Využíváme 
vedlejší sportovní hřiště, neocenitel-
ná je i cyklostezka. Na celém projektu 
průmyslové zóny je sympatické pře-
devším to, že se tu podařilo zbudovat 
klidové a zároveň dynamicky se rozví-
jející prostředí.
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Pzn. red.: Průmysl 4.0 (též Práce 4.0 či čtvrtá průmyslová revoluce) je označení pro současný trend 
digitalizace, s ní související automatizace výroby a změn na trhu práce, které s sebou přinese.
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BYLO – NEBYLO
ANEB ČINNOST MATEŘSKÉ ŠKOLY 
NA FOTOGRAFIÍCH

• VÁNOCE VE ŠKOLCE  
Přípravou nejkrásnějších svátků v roce žije každoročně školka už od zahájení adventu. Ani tentokrát jsme nic nepodcenili. 
Všechny třídy vykrajovaly perníčky za pomoci obětavých pomocníků z řady rodinných příslušníků, za což jim vřele děku- 
jeme. Včelky a Motýlci pracovali na přípravě pečeného čaje, Motýlci navíc i vlastnoručně vykouleli nepečené cukroví –  
kokosové kuličky. Oproti předešlým rokům proběhly besídky v komornějším duchu jednotlivých tříd. 

• VZDĚLÁVACÍ TÉMA „SVĚT KOLEM NÁS “ A NÁVŠTĚVA KRAJSKÉHO MĚSTA
Prostřednictvím nejrůznějších aktivit se děti učí poznávat své okolí. Motýlci si už pamatují svoji adresu, významné obecní bu-
dovy a místa, poznají lukovský znak i vlajku. Zvládnou i orientaci na plánku obce a vyhledají cestu ze školky domů. Aby se děti 
seznámily s přednostmi života na vesnici a ve městě, zajeli jsme si prohlédnout krajské město Zlín a to hezky shora. Z vyhlídky 
budovy krajského úřadu jsme měli vše jako na dlani. Navštívili  jsme i interaktivní výstavu stavebnic v obchodním domě Prior.
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• ENVIRONMENTÁLNÍ VZDĚLÁVÁNÍ
Vytváření povědomí o přírodním prostředí a jeho ochraně je každodenní součástí vzdělávání dětí. Na fotografiích děti z dřívek 
a roliček papíru pomohly poskládat a slepit krmítko pro ptáky. Děkujeme panu Jaroslavu Žákovskému za pozvání na prohlíd- 
ku ryb v rámci vánočního prodeje. Prostřednictvím pokusu s formičkami, barvou a vodou zkoumají děti vlastnosti ledu.

• VÝTVARNÉ ČINNOSTI DĚTÍ
Třída Motýlci výtvarně zpracovala téma „byl u nás Mikuláš “. Děti třídy Broučci a Včelky ztvárnily znaky zimního ročního období.

ZÁPIS DO MATEŘSKÉ ŠKOLY LUKOV 

od 1. září 2020 

bude probíhat v období mezi 1. až 15. květnem 2020.
Bližší informace budou upřesněny v příštím zpravodaji.

Další fotografie naleznete na webových stránkách mateřské 
školy www.mslukov.cz. a informace poskytneme 
na tel. 775 550 644.

Bc. Radka Komárková,
ředitelka MŠ Lukov
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• Kulatá kvádrová věž po dokončení prací

• Čištění zdiva pilířů mostu

HRADNÍ PROMĚNY 
V ROCE 2019

louhá desetiletí pravidelně informujeme prostřednictvím Lukovského zpravodaje, co se v právě skončeném 
roce na hradě Lukov událo. To, co se před několika lety zdálo nereálné a nemožné, se pomalu proměňuje ve 
skutečnost. Hrad Lukov se rychle přibližuje ke své konečné záchraně.D

Hlavní pracovní aktivitou loňského ro- 
ku se stala oprava mostních pilířů. 
Jejich zdivo, přestože prošlo dozděním  
a opravami ve 40. letech minulého sto-
letí, bylo silně narušené s hlubokými 
kavernami mezi kameny. Už od počátku 
března jsme začali s pečlivým čištěním 
stěn od náletové zeleně, rozebíráním 
rozvolněného zdiva a odstraňováním 
zvětralé malty. V květnu jsme přistoupi- 
li k vlastnímu stavebnímu zabezpeče- 
ní, dozdívkám kaveren a  ke spárování 
všech ploch pilřů. Práce, které probíha- 

ly téměř každý den, byly dokončeny na  
začátku července. Na závěr byly na ko- 
runy pilířů položeny izolační vrstvy za- 
braňující pronikání srážkových vod. Na 
ně byla nasypána zemina, do které naše  
šikovné členky zasadily skalničky. A tak  
po několika dnech pilíře i rozkvetly.

Velký rozsah prací, zejména co do ob- 
jemu dozděného zdiva, byl odveden 
v prostoru dolního hradu. Zde jsme 
pokračovali v odkrývání a následných 
dozdívkách jižní obvodové hradby dol-
ního hradu. Do konce pracovní sezóny 
se podařilo hradbu o tloušťce téměř 
dva metry dozdít v délce 30 metrů. Na 
dokončený jižní úsek navázaly práce 
na JZ nároží a západním úseku hradby  
v délce cca 15 metrů. Dnes se zdivo do-
týká stávající příjezdové komunikace 
do hradu. Při odkrývání zdiva západní 
hradby jsme marně hledali pozůstatky 
původní hlavní brány do areálu dolní- 
ho hradu. Ta stále čeká na své naleze- 
ní. Zeminu z archeologického výzkumu 
jsme používali na srovnávání terénu 
plochy dolního hradu i vnitřních pros- 
tor pozůstatků hospodářských objektů.

Významným počinem z hlediska pro-
bíhajících prací na dolním hradě i pro 
jeho budoucí využívání bylo vybu- 

dování dřevěného 
provozního objek-
tu. Po dokončení 
nám slouží ke skla-
dování stavebního 
materiálu a nářa- 
dí. Tím se výrazně  
zjednodušily přesu-
ny při práci v této 
části hradu.

V letních měsí-
cích jsme se pustili  
do čistění ochozu 
hradby v příko-
pu pod mostem 
a jeho následného 
stavebního zajiště- 

ní. Na podzim  firma „Rudolf“ postavi- 
la u hradby lešení. Tento úsek hradu  
se stane hlavním objektem památko-
vé obnovy v roce 2020. Na konci roku  
jsme zhotovili dřevěnou konstrukci 
zastřešení hradní studny na dolním 
hradě. Výrazně se tak omezí znečišťo- 
vání jejího vnitřního prostoru padají-
cím listím a větvemi.

Na horním hradě jsme dokončili do- 
zdívky a konzervátorské práce na ku- 
laté kvádrové věžici. Odborné práce 
provedl akademický sochař a konzervá-
tor Josef Petr. Věž dostala nový kabát  
a stala se chloubou prohlídkové trasy 
horním hradem. Dalším počinem na 
ploše horního hradu bylo vyřešení izola-
ce korun zdiva východního paláce. Díky 
povětrnostním podmínkám a zejména 
díky neukázněným návštěvníkům do- 
šlo k poškození drnového krytí a odha- 
lení vlastních izolačních vrstev korun  
zdiva. Vymysleli jsme nový způsob  
ochrany koruny zdi. Na izolační fo-
lii uloženou v geotextílii jsme položili  
„na sucho“ kameny, které jsme z pohle-
dové strany líce zdi přespárovali. Vzniklé 
„koryto“ jsme vyplnili zeminou a osa-
dili travními drny nebo suchomilnými 
rostlinami (rozchodníky a netřesky). Ži- 
votaschopnost této nové technologie 
prověří probíhající zima.

V průběhu roku jsme se pustili i do 
řešení největšího problému, který • Opravené mostní pilíře
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• Mše svatá v hradní kapli, Den hradu

• Den stromů a Den s Lesy ČR• Ministr kultury na hradě

• Odkopávání dřevěné konstrukce terasy západního parkánu

nás v současnosti na hradě trápí.  
V západní části horního hradu „dožila“ 
konstrukce terasy západního parkánu 
zhotovená v roce 2000 z dubové ku-
latiny. Reálně hrozilo, že dojde k její 
destrukci a sesunutí do příkopu. Po 
dlouhých jednáních s odborníky z ob-
lasti památkové péče a hledání nejlep-
šího a nejjednoduššího řešení ve spo-
lupráci se statikem, bylo rozhodnuto, 
že dojde k dozdění původní hradby, 
jejíž pozůstatky jsme pod dřevěnou 
konstrukcí našli. Byla zpracována pro-
jektová dokumentace a následně po-
žádáno o stavební povolení. V druhé 
polovině roku jsme začali s postupným 
rozebíráním dřevěné konstrukce a od-
kopáváním suti. Práce na tomto úseku 
hradu budou probíhat několik let a je-
jich objem je vskutku impozantní. Bude 
třeba dozdít hradbu o tloušťce 180 cm, 
délce 15 metrů a výšce až 4 metry. Cel-
kový objem plánovaných dozdívek je 
80 metrů krychlových nového zdiva. 
Potřebný kámen bude třeba vyvážet  
z příkopu, písek a vápno vozit přes celý 
areál hradu.

Pokud bychom naši pracovní činnost 
v roce 2019 převedli do řeči čísel, do-
stali bychom úctyhodné výsledky:

• V areálu hradu jsme odpracovali více  
 než 5000 hodin
• Vyzdili jsme cca 74 m3 zdiva
• Vyspárovali jsme zdivo 
 o ploše 250 m2

• Zorganizovali jsme 8 celoden- 
 ních brigád
• V areálu hradu proběhlo 6 týdnů  
 dobrovolnických táborů (Hnutí   
 Brontosaurus, děti z Českobratr- 
 ského sboru z České Třebové)

Kromě práce jsme v průběhu roku 
zorganizovali (nebo se na organi-
zaci podíleli) řadu kulturních akcí. 

• Transport dřevěného medvěda 
na podstavec

• Výstava Příběhy hradů Zlínského kraje

Pro připomenutí je pouze vyjmenuji: 
Lukovský zimní víceboj, Pálení čaro-
dějnic, Den stromů a Den s Lesy ČR, 
Májová pobožnost, Svatojánská mše, 
Strašidelná prohlídka, Citerový koncert,  
Den hradu, Hradní jarmark, Štěpánský 
táborák, výstavy „35 let Hnutí Bronto-
saurus na Lukově“, „Příběhy hradů Zlín-
ského kraje“. Plánovaná akce „Hvězdy 
nad hradem“ byla na poslední chvíli  
z důvodu nepřízně počasí odvolána.

Věnovali jsme se i práci s dětmi a en- 
vironmentální výchově. Po celý rok • Hmyzí hotel
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jsme organizovali schůzky pro děti  
z kroužku Lukovských Wizárdů. Se žáky 
lukovské základní školy jsme na jaře 
tradičně odemykali studánky poblíž 
hradu. V okolí hradu i přímo na něm 
jsme realizovali projekt environmen- 
tální výchovy s názvem „Zachraň mra-
vence!“. S jeho výstupy se můžete na 
hradě setkat. Najdete tu hmyzí hotel, 
broukoviště či mraveniště chráněné 
proti vetřelcům konstrukcí se sítí.

Závěrem mi dovolte poděkovat všem 

členům a příznivcům Spolku přátel 
hradu Lukova za aktivní pomoc při 
památkové obnově a provozování 
hradu, za pomoc při zajištění hlad-
kého průběhu všech hradních akcí. 
Poděkování patří vedení obce, kte-
rá je vlastníkem hradu, za celoroční 
podporu a aktivní přístup k získává- 
ní dotačních prostředků na památ- 
kovou obnovu hradu. 

Děkujeme také všem, kteří v roce 2019 
navštívili areál hradu, za jejich přízeň  

a pochvaly. V neposlední řadě děku-
jeme dárcům a podporovatelům na- 
ší činnosti, protože bez nich by hrad  
nebyl tam, kde dnes je.

Těšíme se na setkání na hradě Lukov  
v roce 2020, ve kterém oslavíme  
30. výročí vzniku našeho spolku.

Za členy Spolku přátel hradu Lukova
J. H. Fo
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DOMOV PRO SENIORY LUKOV 
PLÁNY A REALIZACE
 ned na začátku nového roku čekají DS dvě výrazné investiční akce. Některé projekty se rozběhly už v minu-

lém roce, jiné čekají na realizaci. O dění v domově, jsme si povídali s Ing. Michaelou Procházkovou, ředitel- 
kou DS Lukov.H

V září loňského roku, jsme začali  reali-
zovat další velký projekt. Jedná se o vý- 
stavbu a zefektivnění vnitřního traktu. 
V tuto chvíli je vybudován spojovací 
krček s bývalou kotelnou, kde vznikne 
aktivizační centrum. Na dvoře bude 
velká zastřešená terasa a odpočinko-
vé zóny. Ve spodní části dvora vznikne  
rovná plocha, kterou budou moci vy-
užívat v letních měsících i imobilní  
klienti. Očekávané náklady jsou 7 mil. 
korun. Z toho 5 mil. zaplatí Zlínský kraj, 
zbytek doplatí domov z fondu investic. 
Již v jarních měsících bude možno tyto 
prostory využívat.

V roce 2019 jsme začali připravovat 
investiční záměr na zvýšení požární 
bezpečnosti budov, který zahrnuje EPS  
a slaboproudé rozvody včetně osvět-
lení chodeb. V rámci projektu byla pro-
vedena změna na systém centrálních 
klíčů, evakuační podložky, magnetické 
uzavírání dveří DZR, nové požární hlá-
siče, výměna dveří a oken na druhém 
oddělení a další. Předpokládáme, že  
realizace proběhne v letech 2020 a 2021 
a vyžádá si částku 30 milionů korun,  
kterou zaplatí zřizovatel Zlínský kraj.

V loňském roce jsme zavedli dietní 
stravování, které je v souladu s poža-
davky na kvalitu. Počátkem roku jsme 

nasmlouvali dalšího dodavatele léků – 
firmu Darmapharm ze Štípy a klienti si  
tak mohou vybrat, ze které lékárny  
budou odebírat léky. Zavedli jsme jed-
norázové plenky a pomůcky.

V roce 2019 se konalo celkem 30 kul- 
turně společenských akcí pro naše  
klienty.  Koncerty, čtení, zajímavé be- 
sedy atd. V době adventu byl zajiště-

ný bohatý kulturní program, na němž 
se podílely  nejen školy a školky, ale  
i dobrovolníci např. Rozsvěcování vá-
nočního stromu viz www.ds-lukov.cz. 
Všem moc děkujeme!

Chtěla bych poděkovat, všem zaměst-
nancům jednak za jejich přístup ke  
klientům a zejména za péči o lidi, kte- 
ří už potřebují vysokou míru podpory.

• STAVEBNÍ OBJEKTY – POPIS
SO1 – prosklený a zastřešený spojovací krček s bezbariérovým výtahem do zimní zahrady
SO2 – zimní zahrada a bezbariérová rampa
SO3 – ocelové altány s plechovou krytinou a prosklenou lucernou u východu z hlavní budovy 
 domova seniorů
SO4 – venkovní vyrovnávací schodiště pororoštové s mezipodestou
SO5 – nové zpevněné plochy, umělá tráva, květinové záhony, lavice, vodní kaskáda
SO6 – akumulačně retenční objekt s bezpečnostním přepadem do kanalizace. objem 
 nádrže 11,5 m3, kruhový objekt r = 1,35 m
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JEŽÍŠKOVA VNOUČATA 
TAKÉ V LUKOVĚ

rojekt Českého rozhlasu se podruhé objevil i v Domově pro seniory 
Lukov.  Tato vánoční akce spojuje lidi v domovech a dalších státních  
i nestátních zařízeních pro seniory s dárci, kteří se jim rozhodnou na 

vlastní náklady splnit přání nebo poskytnout věcný dar.
P
„Využili jsme možnost splnit nejrůznější 
přání našim klientům. Od dárců z celé 
republiky jsme tak získali na padesát 
věcných darů a dvanáct zážitků. Spekt- 
rum bylo široké – difusér pro podporu 
dýchání, sušička na ovoce, terapeutic- 
ká panenka, stůl na Člověče nezlob 
se, návštěva hokejového zápasu na 
Stadionu Luďka Čajky ve Zlíně, výlet 
do nedaleké ZOO Lešná, taneční vy-
stoupení, ale také nás čeká bubenická 

show v podání skupiny Tokhi, která 
vystupovala v pořadu Československo 
má talent a módní přehlídka svateb-
ních a společenských šatů. Největším 
zážitkem pro klienty bylo rozsvícení 
vánočního stromu, a to i s punčem  
a bramboráky. Akci uspořádala spolu 
se svými známými paní Jana Poláško- 
vá. Do projektu se zapojily také děti ze 
ZŠ Fryšták a také firmy Zlínského kraje. 
Například zaměstnanci otrokovické fir- 

my Continental Barum s. r. o. vybrali část- 
ku 27 000 Kč a zajistili pro celý domov 
10 vystoupení brněnského divadla „Bez 
pravidel“, uvedla  paní Martina Filáková, 
vedoucí přímé péče DS Lukov.

Některé dárky předávali samotní dárci  
a vždy šlo o velmi emotivní zážitek. Stalo 
se, že do domova v Lukově přijely i mladé 
rodiny s dětmi a předaly svůj dárek osob-
ně, to pak byla radost oboustranná.

VÁNOCE
V DOMOVĚ PRO SENIORY

elké svátky vánoční jsou již 
za námi. A jaké byly? Letos 
velice bohaté na kulturní 

akce. Navštívily nás děti ze Základ-
ních škol Lukov, Fryšták, Hvozdná, 
Štípa, také z Mateřské školy Fryšták. 

V
Děti nám připravily a předaly spoustu 
dárků, za které moc děkujeme. Potěši- 
lo nás vystoupení dětí ze souboru Laš- 
tověnka, vánoční pásmo v podání stu-
dentů VOŠ ze Zlína. Zahrát a zazpívat 
nám přišly děti ze ZUŠ Morava a sou- 
bor Divíšek. Zhlédli jsme ukázky spole-
čenských tanců, napekli perníčky s pa- 
ní ředitelkou, mohli jsme si prohléd-
nout výstavu fotografií, potěšit se po-
hledem na živý Betlém. Svým zpěvem 
nás potěšil sbor žen Kašavjanky, paní 
Magdaléna Malaníková zase svým kon- 
certem. Také vystoupení souboru Ra-
dost, či MP Bandu pod vedením pana 
Přívary navodilo příjemnou atmosféru. 
Promítání dokumentárních filmů nám 
připravil pan Macega z klubu amatér-
ských filmařů. 

V rámci projektu Ježíškovy vnoučata 
jsme obdrželi hodně dárků, jedním  

z nich bylo i slavnostní Rozsvěcování  
vánočního stromu před budovou do-
mova seniorů. Zahrát a zazpívat k té- 
to události nám přijela hudební 
skupina z Brna, rovněž jsme mohli 
ochutnat punč a bramboráky.

Dále jsme obdrželi od Ježíškových 
vnoučat pozvání na plavbu po Moravě, 
pozvání na návštěvu muzea, předplat-
né časopisů a spoustu jiných dárků.

Všichni obyvatelé domova dostali od 
paní ředitelky hodnotné balíčky. V celé 
budově domova je krásná výzdoba, 
plno rozsvícených stromečků. Všem, 
kdo se podíleli na přípravách Vánoc,  
ze srdce děkujeme.

Do nového roku přejeme  
všem hodně zdraví.

Věra Horáková, obyvatelka DS
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KRONIKA
ZEMĚDĚLSTVÍ OD STŘEDOVĚKU
DO KONCE II. SVĚTOVÉ VÁLKY (5. díl) 

 KULTIVACE LUK A POČÁTEK PĚSTOVÁNÍ „ZEMÁKŮ“ (BRAMBOR) 
VE 2. POLOVINĚ 18. STOLETÍ.

Od druhé poloviny 18. století se projevuje přeměna dosavadního extenzivního trojho-
nového systému hospodaření na zlepšené systémy. Proti dřívějšku se zvětšila výměra 
kultivovaných luk. Především se však tehdy vesnice seznámila s novým druhem plodin, 
s bramborami, u nás od počátku zvanými zemáky. Byla to plodina, která se urodila pod 
zemí a odtud byla dobývána jako zvětšený podzemní oddenek nové rostliny.

U této plodiny, která se stala pravým dobrodiním pro výživu lidu, je třeba se poza-
stavit. Počátek jejího pěstování má na Lukově svou historii, kterou ještě dodnes do-
kládá rondel starých lip, rostoucích kolem svatojanské sochy na konci Hradské. Tady, 
na tomto místě, došlo k prvnímu rozdílení brambor mezi starousedlíky, jichž bylo v té 
době třiadvacet. Protože se sedláci ke všemu novému stavěli s nedůvěrou, nestačilo, 
aby jim byla nová plodina jen doporučována. Musela se prý tohoto úkolu chopit sama 
vrchnost a seznámit poddané s novou plodinou.

Kteréhosi podzimního odpoledne přijel na toto místo, kde byli shromážděni sedláci, 
sám hrabě Seilern z lešenského zámku. Kázal tu rozdělat oheň a do řežavého uhlí ulo-
žit několik bramborových hlíz, právě tolik, aby vystačily na všechny, nejen na sed-
láky, ale také na panské úředníky, kteří tu byli také přítomni. Když byly brambory 
upečené, rozdělily se všem účastníkům, ještě ohněm rozpálené. Všichni je přehazovali 
z ruky do ruky a čekali, jak si bude počínat sám hrabě. Po jeho příkladu si všich-
ni brambor rozlomili a posolili. Kolem se rozlinula libá vůně a když divnou plodinu 
ochutnali, pokyvovali jen hlavami a na tvářích měli úsměv. Lešenský pán, který celou 
příhodu připravil spíš ke svému potěšení a rozptýlení, snad ani netušil, jak významný 
to byl den pro budoucnost, kdy zemáky se stanou základní potravou chudého lidu. Hrabě 
shromážděným sedlákům slíbil, že jim příštího jara dá sadbu z panských zásob, aby si 
každý mohl vysadit záhon.

Na památku této události byly tu kolem svatojanské sochy vysázeny lípy. Ještě dnes, 
po 200 letech, se tu setkáváme s těmito starými stromy, poničenými zásahy blesků  
a vichřicemi. Připomínají nám dávnou událost, o níž takto vypravovali pamětníci, kte-
ří se to dověděli od svých dědů a ti zase od svých předků.

 19. STOLETÍ – BRAMBORY SI POMALU ZÍSKÁVAJÍ  DŮVĚRU A MÍRNÍ BÍDU  
V LETECH NEÚRODY, UJÍMÁ SE I PĚSTOVÁNÍ JETELE A ZELÍ.

Přesto pěstování brambor pronikalo do pěstební praxe jen velmi pomalu a dlouhá léta 
trvalo než se jejich pěstování zobecnilo. V lidech byla zakořeněna nedůvěra. Venkovan 
byl po dlouhou dobu, trvající celá staletí, klamán a od pána se mu dostalo spíš pro-
jevů nepřízně a útisku než jakéhokoliv porozumění. Zadíváme-li se v lešenském zámku 
na velký obraz s postavou Kristiana Seilerna v životní velikosti, který se zakoupil  
v tomto kraji r. 1721, na pána v honosném odění, napadne nás, že tento člověk, předsta-
vitel přišlé šlechty, cizinec, nemohl cítit s prostým selským člověkem, svým poddaným.

Po čase se však pěstování brambor vžilo natolik, že v 19. století bylo důležitou sou-
částí zemědělské výroby, i když u nás jen pro vlastní konzum a pro výkrm vepřového 
dobytka. Brambory pěstovali už všichni rolníci, dokonce i bezzemci, kteří si pro- 
pachtovali kousek pole od svých sousedů, aby je mohli osázet touto novou plodinou. 
Úroda brambor na našem katastru byla kolísavá. Ovlivňovalo ji nejen nepříznivé slože-
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ní půdy, která je převážně těžká a jílovitá, ale i klimatické poměry, vedle určitých 
pěstebních nároků, které měla rostlina pro svou příznivou vegetaci a z toho plynoucí 
výnos. V mnoha chudých domácnostech se bramborami nahrazoval chléb, takže se jimi 
mírnila bída a hlad v letech neúrody.

Stejně jako brambory velmi pomalu se ujímalo i pěstování jetele a zelí. Bylo to opět 
po příkladu pěstování těchto plodin na vrchnostenských polích. Vlivem nových metod  
v pěstování základních rostlin se zachovávala zásada, že žito, ječmen, směsky a len se 
nemají pěstovat na stejném pozemku dříve než za čtyři a pět let po sobě. Jetel umožnil 
chov většího počtu hospodářských zvířat, protože dostačující píce se jevil nedostatek.
Zelí se stalo také důležitou složkou výživy. V domácnostech, zvláště chudých, bylo 
zelí nejen zeleninovou přílohou k pokrmům, ale základní složkou různých jídel, zvláš-
tě známá zelňačka, mléčná polévka s nakrájeným zelím. V našich domácnostech přichází 
ještě nyní na stůl, ovšem ochuzená příměsí tuku.

 NEDOSTATEK PÍCE PRO CHOV HOSPODÁŘSKÝCH ZVÍŘAT – PROTO ROZVOJ 
PASTEVECTVÍ. CHOV DRŮBEŽE A OVCÍ.

Chov hospodářskch zvířat byl ovlivněn dostatkem píce. A té se nedostávalo, protože 
extenzivní tučné hospodaření nedávalo možnost ustájení hospodářských zvířat po dobu 
šesti i více měsíců v roce. Od časného jara až do pozdního podzimu se krávy vyháněly na 
pastviska, často v době sucha vyprahlá a na výživu chudá. Krávy se pásly také na řetěze 
na mezích, pod přímým dohledem, aby nezpůsobily na poli škodu. Společná pastviska pro 
celou obec, kam by obecní pastýř vyháněl všechen dobytek, takováto zvyklost v Lukově 
se nezachovala. Jen na podzim, po sklizni otav, se skot vyháněl na louky, kde se volně 
popásal za dohledu malých pasáčků, kteří tu prožívali stejné příhody, jak je vídáme na 
obrázcích Alšových a Ladových. Je sice zachováno pojmenování místní tratě „Pastyřica“
nedá se však zjistit, šlo-li o místo, kam se dobytek vyháněl na společnou pastvu.

Od pradávna se u každého statku, ale také u domkářů, podsedníků i bezzemků chovaly sle-
pice, které vedle kuřat a vajec tvořily součást panských dávek, jak byla o tom učiněna 
zmínka dříve. Část produkce drůbeže byla určena pro samozásobení, část také na prodej 
jiným spotřebitelům.

I když panství už od 17. století chovalo ovce, hlavně pro střiž vlny, v selských used-
lostech se více chovaly kozy. Pod svahem Hlaváče a hradního vrchu stála do nedávna dů-
kladně vystavěná budova Ovčíren, která tu snad byla postavena dříve než nedaleká stará 
lesovna, mající datování rokem 1765. Rozloha Ovčíren, které vyhořely r. 1924, byla ná-
padně veliká. Její původní určení bylo výhradně salašnické. Ovce se pásly na panských 
pastvinách na Pasíčkách a sem do ovčírny se zaháněly přes poledne, kdy bylo venku horko 
a na noc, když bylo chladno. V 80. letech se začala uplatňovat bavlna a chov ovcí se 
stal pro panství nerentabilní. Po zrušení chovu ovcí budova byla přestavěna na byty 
pro zaměstnance panství. Dnes bychom z této staré hospodářské budovy nenašli více než 
části zdiva zjistitelného v základech.

 KONEC 19. STOLETÍ – RŮST ZÁJMU O VZDĚLÁVÁNÍ A UPLATŇOVÁNÍ ZÍSKANÝCH 
VĚDOMOSTÍ V PRAXI.

Koncem 19. století se u nás přičiněním jedinců projevila snaha rozmnožit a prohlou-
bit nabyté obecné vzdělání obyvatel obce. Přispělo k tomu založení Čtenářského spolku  
„Pokrok“ učitelem Robertem Galuškou v r. 1883. Spolek získal pro svou činnost v hos-
tinci Antonína Uhříka č. 29 vhodnou místnost. Tady v knihovně, která byla početně za-
stoupena literaturou zábavnou i naučnou, scházeli se vedle řemeslníků a úředníků, také 
místní rolníci, aby si tu půjčovali knihy, noviny a časopisy, sdělovali si zkušenosti 
ze svého pracovního oboru a také vyslechli přednášky, které se týkaly také zemědělské 
tématiky. Jiným zdrojem vzdělání rolníků byla dvouletá hospodářská škola v Holešově, 
odkud se do našeho kraje šířily nové poznatky z oboru polního hospodaření a pěstování 
dobytka, o chovu skotu, zkvalitnění chovu prasat, vzniku hospodářských družstev apod. 
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Tuto školu navštěvovalo jen několik synů z větších hospodářství, kteří tak nabyté zna-
losti uplatňovali v praxi. Byli to Oldřich Sluštík, Jaroslav Vančík i Josef Jaša,který 
se do Lukova přiženil do hospodářství Bohumila Hrnčiříka č. 35. Jiní pak navštěvovali 
jen zimní kursy této školy.

 ZVELEBOVÁNÍ CHOVU KONÍ I SKOTU KONCEM 19. STOLETÍ VČETNĚ VÝSTAV.

Největší péče byla věnována chovu skotu. Nelze dnes zjistit, byla-li zvířata zdravá, 
netrpěla-li tuberkulózou. V 80. letech hrabě František Seilern věnoval značnou pozor-
nost nejen chovu těžkých belgických koní, ale i zvelebení chovu skotu. Na Premiruňku, 
poblíž lešenského zámku, byly po několik let po sobě pořádány výstavy vynikajících 
plemen dobytka, belgických koní i skotu, které byly dávány k chovu do některých hospo-
dářství na celém panství a také na Hanou. Klisna se stala majetkem chovatele po 10 le-
tech, jestliže odchoval 5 hříbat. Pro koně bylo na panství vyhrazeno 200 měřic pastvin. 
Při ošetřování koní bylo zaměstnáno 60 mužů. Jen ve stájích v Palírně bylo ustájeno  
20 párů koní. Po válce byly tyto stáje přestavěny na byty pro deputátníky. Potomci býka 
Spiro dlouho udržovali tradici, že na Lukovsku se chová kvalitní skot a jalovičky.  
Z lukovského chovu šly dobře na odbyt. Dojivost krav z tohoto chovu, zvláště dostalo-
li se kravám vydatné pastvy, byla uspokojující, i když menší používalo-li se těchto 
krav k tahu.

 ROZVOJ PRODUKCE VEPŘOVÉHO MASA. 
VYUŽÍVÁNÍ CHLÉVSKÉHO HNOJE I UMĚLÝCH HNOJIV.

Produkce výroby vepřového masa významně ovlivnila ekonomiku každého hospodářství. Po-
čítalo se nejen u samozásobení masem a sádlem, ale také s odprodejem několika kusů 
prasat, nebo v malém hospodářství s odprodejem aspoň jednoho prasete. Naši hospodá-
ři nechovali plemenné kance. Prasnice se připouštěly ve dvoře, stejně tak jako krávy  
k býkovi, nebo se vozily do Fryštáku.

Postupem času, koncem 19. století, zemědělská výroba narůstala. Začalo se užívat vedle 
chlévského hnoje i umělých hnojiv, především vápna, superfosfátu i Thomasovy moučky.  
A tehdy proniká do zemědělství zavádění nových nástrojů, nářadí a strojů, které ulehčo- 
valy zemědělci jeho práci.

 PÁRA POMÁHÁ PŘI ORBĚ I ZPRACOVÁNÍ SKLIZNĚ NEJPRVE V LUKOVSKÉM DVOŘE. 
POZDĚJI ULEHČÍ ŽIVOT I DROBNÝM ROLNÍKŮM.

Na panských lánech se poprvé objevují lokomobily, stojící proti sobě, jedna na silnici, 
druhá na opačné straně lánu na polní cestě, tahající mezi sebou lany několikaradliční 
pluh pro hlubokou podzimní orbu nebo pohánějící o žních soustrojí mlátičky. Vesník, 
kde byl zřízen polní mlat, byl plný ruchu. Panský strojník obsluhoval parní lokomotivu, 
jejíž vysoký komín kouřil černým dýmem a z jeho pohonného velkého kola vedl k mlátičce 
dlouhý řemen.

Vzadu za mlátičkou se vršil stoh slámy a vedle ní stála váha a u ní hromada plných 
pytlů obilí. Všude kolem se hemžili lidé. Takový obraz výmlatu v lukovském dvoře nám 
zachovala dobová fotografie.

V té době naši zemědělci ještě mlátili cepy. Ale už brzy na to se objevují v rolnických 
stodolách fukary na čištění obilí a malé mlátičky, které byly poháněny potahy, žen-
toury. Bylo to zařízení, jehož plošné soukolí bylo uváděno do pohybu tahem koně nebo 
krav, chodících dokola.

Z něho vycházel tyčový hřídel, z něhož se otáčení převádělo řemenem na nedokonalou mlá-
tičku. Bylo to zařízení poměrně nákladné, ale ulehčovalo a zrychlovalo namáhavou práci 
ve stodole. Před zavedením výmlatu mlátičkou, i když jen primitivní, výmlat cepy trval 
celou zimu, při němž bylo třeba zaměstnat několik mlatců s celým zaopatřením.
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LIDOVÁ PÍSEŇ
EJ, POVĚZ, POVĚZ, MOJA MILÁ
Moderato (  = 88)                                                                                                                           Vizovice

Hlavní melodie písně je vzata z Valašského zpěvníku, který uspořádal Zdeněk Kašpar a vydalo středisko služeb ve Vsetíně  
v roce 1999. Pro trojhlas písně upravil Milan Přívara, uč. ZUŠ Morava.

V Lukově 8. ledna 2020

1. Ej,          po – věz,       po  –  věz,     mo – ja    mi  –  lá,              ej,         po–věz,         po – věz, 

  mo–ja        mi–lá,           ka  –  dy       je        ce  –  sta        o – de   Zlí – na,         ka  –  dy      je

            ce      –     sta          o  –  de         Zlí    –    na.

2. /  Ej ode Zlína cesty néni, :/
 /: enom chodníček vydlážděný. :/

3. /: A dyž já na tú vojnu půjdu, :/
 /: kom já zanechám svoju milú? :/

4. /: Zanechám já ju kamarádom, :/
 /: až já sa vrátím z téj vojny dom. :/

        5. / Ej,       ne – za –        pla –      če     o – tec,     ma  –  tka,         ej,      ne–za –        pla  –  če

               o – tec    ma– tka,  a – le      za – pla    –    če       má   ga – lán – ka,    a   –   le      za – pla  –  če

               má    ga  –    lán   –   ka



ZPRÁVA O ČINNOSTI  
SDH LUKOV ZA ROK 2019

1. lednu 2020 má SDH Lukov 
evidovaných celkem 77 čle- 
nů, z toho je 40 členů mlad-

ších 18 let. Během roku 2019 se sbor 
podílel na mnoha akcích, některé po-
řádal, na jiných pomáhal. 

K
První březnový víkend jsme uspořádali 
již tradiční Vodění medvěda. Naši členo-
vé společně s dětmi z obce vytvořili prů-
vod v maskách. Zavítal k nám mimo jiné 
i Freddie Mercury. Tento průvod prošel 
část naší obce a své putování zakončil ve 
víceúčelové budově. Tam již byly připra-
veny zabijačkové speciality a k poslechu 
(i  k tanci) hrála živá kapela. 

V dubnu nás navštívili naši bratři a ses-
try ze spřáteleného SDH Svatobořice. 
Velikonoční prodloužený víkend tak 
pravidelně věnují soustředění na našem 
hasičském hřišti. Poslední dubnovou 
sobotu se naši členové podíleli na po- 

řádání 26. mezinárodní hasičské pouti 
na Sv. Hostýně. Této pouti se každoroč-
ně zúčastní velké množství sborů z ČR  
i ze zahraničí. Slavnostní mši svatou  
odsloužil arcibiskup Jan Graubner.

První květnový víkend byl věnovaný 
hasičskému maratonu, který se skládal 
ze dvou na sebe navazujících soutěží. 
První byla soutěž v požárním útoku  
O pohár starosty obce Lukov zařaze-
ná do Zlínské ligy požárního sportu 
(ZLPS), druhou byla noční pohárová 
soutěž O pohár Bílé paní, která měla  
v naší obci premiéru. I když nám poča- 
sí nepřálo, akce se velmi vydařila. 

O měsíc později, v sobotu 1. června naši 
členové, společně s obcí a dalšími lu-
kovskými spolky, uspořádali na fotbalo-
vém a hasičském hřišti Sportovní odpo- 
ledne. U stanoviště za dobrovolné ha-
siče si děti mohly vyzkoušet netradiční 
hasičskou překážkovou dráhu a členo-
vé sboru připravili nejen pro malé, ale 
i velké návštěvníky této akce bohaté 

občerstvení. Hned druhý den, v neděli  
2. června, jsme na našem hasičském hřiš- 
ti uspořádali soutěž mladých hasičů v po-
žárním útoku O pohár starosty SDH, která 
je zařazena do Zlínské ligy mladých hasi-
čů (ZLMH). Na této soutěži se nám před-
stavily všechny naše dětské týmy, včet-
ně té nejmenší přípravky, která sklidila  
největší úspěch a její fanouškovská zá-
kladna ji ukázkově podporovala.

Druhý zářijový víkend jsme se zúčastnili 
velkolepých oslav k příležitosti 120 let  
od založení sboru dobrovolných ha- 
sičů Svatobořice-Mistřín. Tyto oslavy  
byly spojeny s bohatým doprovodným  
programem, kde mimo různé druhy 
hasičské techniky bylo možné spatřit 
i umění psovodů. V pátek 20.  září pak 
proběhl pod záštitou sboru v naší obci 
sběr starého železa.

První adventní neděli naši členové za- 
jistili občerstvení v podobě teplých ná- 
pojů a zabijačkových specialit před  
obecním úřadem, kde proběhlo Roz- 
svěcování vánočního stromu. Děti z na- 
šeho sboru navíc pomohly vytvořit vá- 
noční ozdoby, kterými se ozdobilo  
pódium pro účastníky doprovodného 
programu. Jsme velmi rádi, že i my jsme 
součástí této krásné předvánoční akce. 

Toto je jen krátký výčet akcí, na kterých 
se tradičně podílíme. Aktivní jsme ale 
i co se týče sportovní činnosti. Mimo 
mladé hasiče a dorost, o jejichž činnosti 
si můžete přečíst v samostatné zprávě, 

• Freddie Mercury, Lukovský fašank 2019

• Lukovský fašank 2019

• Mezinárodní hasičská pouť na sv. Hostýně

• Mezinárodní hasičská pouť na sv. Hostýně
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má SDH Lukov aktivní sportovní muž-
ský tým. Tento mladý tým sbíral v loňské 
sezóně cenné zkušenosti, které se snažil 
zúročit na mnoha soutěžích a obsadil 
tak konečné 14. místo v ZLPS, 11. mís-
to v rámci Podhostýnské hasičské ligy 
(PHL) a 4. místo na Olomoucké noční li- 
ze (ONL). Mladé ženy z SDH Lukov mi- 
mo účasti na několika samostatných 

závodech, doplňovaly především spor-
tovní týmy z okolí. Staly se tak nedíl- 
nou součástí týmů žen z SDH Bohusla- 
vice u Zlína a z SDH Zahnašovice. 

Neodmyslitelnou součástí výčtu činnos-
tí SDH Lukov je i udržování hasičského 
hřiště, aby mohlo plně sloužit přípravě 
našich závodníků. Dále je to udržová-

ní a drobné opravy hasičské zbrojnice  
a požární techniky, díky čemuž jsme 
vždy připraveni pomoci našim spolu- 
občanům, a to nejen během mimořád-
ných událostí. I nadále tak ctíme hasič- 
ské motto: „Bohu ke cti, bližnímu  
ku pomoci!“.

za SDH Lukov
Tomáš Mikl a Markéta Kulendová

ZPRÁVA O ČINNOSTI 
VÝJEZDOVÉ JEDNOTKY SDH LUKOV ZA ROK 2019

ednotka SDH Lukov eviduje k 1. lednu letošního roku 20 členů. Během 
roku 2019 jsme se podíleli na likvidaci 5 mimořádných událostí a na dal-
ších činnostech vykonávaných ve prospěch obce nebo jejich občanů,  
na údržbě hasičské zbrojnice a požární techniky.

J
První zásah jednotky proběhl 2. úno- 
ra 2019 v ranních hodinách, kdy nás  
KOPIS (Krajské operační a informační  
středisko) poslal k požáru velkoobje-
mového kontejneru na papír v blízkos-
ti sběrného dvora. Jednotka provedla  
hasební zásah pomocí proudu C.

Další výjezd proběhl 4. února, kdy byl  
nahlášen požár elektrorozvaděče u ro-
dinného domu. V době příjezdu jed-
notky už nebyly patrné žádné známky 
hoření. Jednotka zkontrolovala elektro-
instalační krabice ve vjezdu k rodinné-
mu domu a nalezla vyhořelou ovládací 
jednotku vjezdové brány. Z tohoto dů-
vodu byl odstaven přívod elektřiny. 

Dne 11. června vyjížděla jednotka k po-
žáru traktoru pod Rablinou. V době pří-
jezdu jednotky, zde již zasahovala jed-
notka SDH Kašava.

Další výjezd proběhl 22. června, kdy 
naše jednotka vyjížděla k nahlášenému 
požáru pily Lukov. Po příjezdu bylo zjiš-
těno, že se jedná o neohlášené pálení 

dřevního odpadu většího rozsahu. Jeli-
kož se jednalo o pálení v těsné blízkosti 
pily, byla tato skutečnost mylně vyhod-
nocena a nahlášena jako požár.

Posledním výjezdem loňského roku 
bylo odstranění spadlého stromu na 
komunikaci mezi Lukovem a Velíkovou  
ze dne 30. září 2019.

V létě, 13. srpna, jsme se v odpoledních 
hodinách zúčastnili odborné přípravy 
zaměřené na plnění hasebního letou-
nu (tzv. Anduly), která se konala na ne-
dalekém letišti ve Štípě. Této přípravy 
jsme se zúčastnili s dalšími sbory z okolí. 
JSDH Lukov patří k prvně předurčeným 
jednotkám, které v případě mimořád-
né události, budou povolány k plnění  
těchto letounů.

Dále jsme se zúčastnili odborné přípra-
vy jednotek IX. okrsku, která se konala 
ve Vlčkové. Námětem bylo zřízení čer-

• Požár traktoru

pacího stanoviště na požární nádrži  
a následná kyvadlová doprava vody do 
areálu družstva ve Vlčkové. 

Poslední akcí tohoto roku byla odbor-
ná příprava jednotky, která proběhla 
v objektu Víceúčelové budovy Lukov. 
Jednotka byla rozdělena na několik vý-
jezdových družstev, pro které byly při-
praveny dva typy zásahů. Družstva mu-
sela vyřešit simulovaný zásah dle svého 
uvážení. Bezprostředně po provedení 
zásahu, byl zvolený postup zkonzulto-
ván a případně upraven. Důraz byl kla-
den především na bezpečnost zasahu- 
jících a na zefektivnění celého zásahu.

Za JSDH Lukov  
Tomáš Kulenda

• Odborná příprava – plnění 
hasebního letounu

• Odborná příprava – VÚB Lukov

• Požár kontejneru na papír
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ZPRÁVA O ČINNOSTI  
MLADÝCH HASIČŮ A DOROSTU ZA ROK 2019

roce 2019 náš sbor evidoval 
40 členů do 18 let, z toho  
35 mladších 15 let.V

ČINNOST MLADÝCH HASIČŮ
Mimo hlavní sezónu, která byla věnová-
na požárním útokům, jsme s dětmi pro-
hlubovali znalosti z okruhu požárnické 
všestrannosti a preventivní výchovy. 
Také jsme se zapojili do výtvarně lite-
rární soutěže „Požární ochrana očima 
dětí a mládeže“. V této soutěži jsme se 
nakonec umístili v okresním kole na 
stupních vítězů, a to hned dvakrát na 
druhém místě. Oceněnými byli Mar- 
kétka H. a Michal K. 

Jakmile nám to počasí dovolilo, zača-
la příprava na požární útoky na hasič-
ském hřišti. Díky dotacím z programu 
MŮJ KLUB 2019, který je pod záštitou 
Ministerstva školství, mládeže a tělový-
chovy, jsme mohli z velké části obnovit 
sportovní vybavení.

Mladší a starší žáci se zapojili v loň-
ské sezóně do dvou lig – Středomo-
ravského poháru mládeže (dále jen 
StmPM) a Zlínské ligy mladých hasičů 
(dále jen ZLMH). Celkem se mladší žá- 
ci zúčastnili 14 soutěží spadajících do 
jedné či druhé ligy a nakonec vybo-
jovali v rámci StmPM 15. místo, které  
doplnili 17. místem ze ZLMH. Starší žá- 
ci objeli 11 závodů a umístili se na  
13. (StmPM) a 16. místě (ZLMH). Mi- 
mo soutěže zařazené do seriálů obou 

lig se naše týmy zúčastnily pohárové 
soutěže ve Hrobicích, kde starší žáci 
obsadili krásné 3. místo.

Soutěží v požárním útoku se účastnily 
i děti z přípravek. Ti nejmenší z Plamín-
ku ukázali, co se zvládli naučit jen na 
soutěži u nás v Lukově, která proběh-
la v neděli 2. června. Zde měli obrov-
skou fanouškovskou základnu, která 
je během závodu podporovala. Starší 
přípravka – Dráčci se zúčastnili celkem  
5 závodů, které si moc užili a posbírali 
na nich spoustu cenných zkušeností.

Příjemným předprázdninovým zpestře-
ním se stalo již tradiční soustředění mla-
dých hasičů na Revice ve Vizovicích. Cel-
kem se z našeho sboru na této víkendové 
akci sešlo 26 dětí starších 5 let. Na děti 
čekal bohatý program v podobě soutě-
ží v požárním útoku, návštěvy místního  

hasičského muzea, koupání v bazénu, 
stezky odvahy a opékání špekáčků. 

Mimo to jsme během roku uspořádali  
i několik dalších akcí a výletů, a to nejen 
pro děti, ale i jejich rodiče. Navštívili jsme 
například horolezeckou stěnu, ZOO, opé-
kali jsme špekáčky, vařili kotlíkový guláš. 
Bohužel nám letos počasí nepřálo na tra-
diční stanování na hasičském hřišti.

Podzim jsme trávili opět v klubovně, 
kde jsme se věnovali nejen uzlování, po- 
žárnické všestrannosti, preventivní vý-
chově, ale i výrobě ozdob na pódium 
k akci Rozsvěcování vánočního stromu.

• Přípravka – soutěž Lukov

• Vyhlášení výtvarné soutěže ve Zlíně

• Starší žáci – soutěž Hrobice

• Klubovna
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ČINNOST DOROSTU 
Ze začátku sezóny 2019 se dorostenci 
potýkali s problémy se sestavením sa-
motného týmu. Z důvodu nedostatku 
členů v našem sboru, kteří spadají do 
kategorie dorostu (tedy do 18 let), ne-
bylo vůbec jisté, zda se tým dorostu 
poskládá. Nakonec vše dobře dopadlo 
a lukovský dorost byl doplněn zájemci 
z okolních SDH. 

Tento nový tým odběhl celý seriál Zlínské 
ligy požárního sportu 2019 v kategorii 
dorostenci. V tomto seriálu soutěží se tým 
dorostenců zúčastnil skoro všech závo-
dů, kromě jednoho. A na konci sezóny 
tak mohli lukovští dorostenci slavit celko-

• Přípravka – soutěž Lukov

vé 6. místo. Kromě ZLPS se lukovský tým  
dorostenců zúčastnil i několika dalších 
pohárových soutěží. Jednou z nejúspěš-
nějších byla pro ně soutěž v Hrobicích, kde 
v kategorii mužů vybojovali druhé místo.

Nejlepším časem v této sezóně byl 
výsledný čas 17:03 a všichni pevně 
doufáme, že další sezónu budou časy 
ještě lepší.

Závěrem bych chtěla poděkovat všem 
mladým hasičům i dorostencům za 
vzornou přípravu, trpělivost a chuť nás 
reprezentovat a přeji jim, aby se jim 
dařilo i v roce 2020. Poděkování patří  
i sponzorům a obci za finanční i mate-

riálovou podporu, bez které by se naše 
činnost neobešla. Děkujeme. 

za SDH Lukov
Markéta Kulendová

GALAVEČER 
PODHOSTÝNSKÉ HASIČSKÉ LIGY POPRVÉ V LUKOVĚ

ecelých 160 soutěžících včetně jejich fanoušků a hostů zavítalo v sobotu 11. ledna 2020 do Lukova na Gala-
večer Podhostýnské hasičské ligy (dále jen „PHL“). Toto slavnostní vyhlášení celého seriálu soutěží za uplynu-
lou sezónu roku 2019 se konalo pro mnohé nejen v nezvyklý termín, ale i na neobvyklém místě. SDH Lukov, 

jakožto sbor pořádající soutěž v požárním útoku, která bude nově zařazena do PHL pro rok 2020, nabídl uspořádání 
Galavečera právě zde, v naší obci. Mužský tým se této ligy aktivně účastnil a obsadil zde celkové 11. místo. Tradiční  
podzimní termín této akce se z důvodu rekonstrukce sociálního zázemí kulturního sálu víceúčelové budovy posunul 
právě na druhou lednovou sobotu.

N
Galavečer byl slavnostně zahájen krát-
ce po 18. hodině. V mužské kategorii se 
oceňovalo celkem prvních třináct míst, 
v ženské kategorii prvních sedm (pozn.: 
počet oceněných se odvíjí od celkového 
počtu závodních týmů v každé kate-
gorii). Pro oceněné byl připraven nejen 
pohár, ale i finanční odměna. Každý  
z těchto týmů měl navíc možnost se  
prezentovat prostřednictvím dvoumi-
nutového sestřihu své sezóny 2019.

V první polovině programu byly vyhlá-
šeny týmy, které se umístily do 6. místa, 
a to v obou kategoriích. Mimo to si muž-
ský tým SDH Babice a ženský tým z SDH  
Rymice odnesli cenu Skokani roku. Ne- 
smělo chybět ani ocenění „all star“ týmů  
v kategorii muži a ženy (pozn.: „all star“ 
týmy jsou speciální týmy poskládané ze 
závodníků z různých družstev, v tomto slo-
žení pak odbíhají poslední soutěž sezóny).

Po krátké přestávce se ocenily nejrychlej- 
ší útoky sezóny 2019. S časem 15:84 se- 
kund si cenu pro nejrychlejší útok  

v kategorii ženy odnesly závod-
nice z týmu SDH Dětkovice,  
a to ze soutěže v Loukově (Li-
bosvárech). Tím překonaly i do-
savadní rekordy v historii PHL.  
V kategorii mužů to byl tým SDH 
Babice s časem 16:10 sekund ze 
soutěže v Roštění. Po vyhlášení 
5. a 4. místa v obou kategoriích 
následovalo poslední speciál-
ní ocenění tohoto večera, a to 
Soutěž roku 2019. Tu vybojo-
val SDH Babice se svou soutěží, která se 
konala v sobotu 8. června 2019. Tím se 
pomalu oficiální program schyloval ke 
konci. Zbývaly ocenit již jen stupně ví- 
tězů celého seriálu PHL 2019. 

Na třetím místě v kategorii ženy se 
umístil tým z SDH Rymice se 71 body, 
v mužské kategorii to byl „B“ tým z SDH 
Prchalov se 138 body (pozn.: označení 
týmů písmeny se používá v případě ví-
cero závodních týmů z jednoho SDH ve 
stejné kategorii, konečný stav bodů se 
vypočítává součtem bodů za jednotlivé 

kola PHL). Druhé místo v kategorii žen 
vybojovaly závodnice z SDH Dětkovice 
s 96 body a v kategorii můžu pánové  
z SDH Hrabůvka se 144 body. Mistry  
PHL pro rok 2019 se staly ženy z SDH  
Zahnašovice se 140 body a muži z SDH  
Radíkov se 147 body. 

Po oficiálním ukončení hlavního prog- 
ramu pokračovala akce volnou taneční 
zábavou až do ranních hodin. 

za SDH Lukov
Markéta Kulendová

• Galavečer PHL – mistryně PHL Zahnašovice
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kolo termín čas (hod.) utkání

15. NE 22. 3. 15.00 Vizovice - Lukov

16. SO 28. 3. 15.00  Lukov - Lípa

17. NE 5. 4. 15.30 SK Zlín - Lukov

18. SO 11. 4. 15.30 Lukov - Halenkovice

19. NE 19. 4. 16.00 Tečovice B - Lukov

20. SO  25. 4. 16:00 Lukov - Spytihněv

MUŽI SK LUKOV
III. třída OP, skupina A

ROZLOSOVÁNÍ 
JARO – MISTROVSKÁ SEZONA 2019/2020

21. NE 3. 5. 16.30 Žlutava - Lukov

22. SO 9. 5. 16:30 Lukov - Lhota

23. NE 17. 5. 17.00 Březová - Lukov

24. SO 23. 5. 17.00 Lukov - Kašava

25. NE 31. 5. 10.15 Březůvky - Lukov

26. SO 6. 6. 17.00 Lukov - Pohořelice

14. NE 14. 6. 10.15 Napajedla B - Lukov



KAREL GOTT ZAZPÍVAL I V LUKOVĚ (1977)

V úterý 1. 10. 2019 se roznesla do všech českých, evropských i některých světových médií zpráva, že ve věku 80 let zemřela 
osobnost české hudební scény číslo 1 – Karel Gott. Ten ve své dlouhé kariéře získal 42 Zlatých slavíků, 19 platinových desek, 
34 zlatých desek, vydal 293 alb v České republice i v zahraničí a nazpíval téměř 1 000 písní. 

V pátek 11. února 1977 byla v Lukově slavnostně předána do užívání nově postavená moderní víceúčelová budova, kterou  
projektoval architekt Ing. Jiří Kotásek. A hned první kulturní akce v této budově byla pro Lukov výjimečná. Vystoupil zde  
věhlasný Karel Gott se skupinou Ladislava Štaidla včetně tehdejší sólistky Jitky Zelenkové a vyhlášeného klarinetisty, saxo- 
fonisty a hudebního skladatele Felixe Slováčka.

Na konci minulého roku nám zapůjčila z této události několik fotograií paní Věra Mertová, takže můžete zavzpomínat na  
„božského Karla“, ale i na tehdejší slávu sálu víceúčelové budovy, v níž později vystoupilo mnoho předních osobností naší kultury.

Karla Gotta provázel po nově postavené víceúčelové 
budově tehdejší předseda JZD – pan Karel Košař.



10.00 hod. Sraz masek u VÚB Lukov.

11.00 hod. Začátek masopustního průvodu  
v čele s medvědem za hudebního 
doprovodu. Průvod projde částí 
obce. Mezi 12.00 a 13.00 hod.  
se vrátí k VÚB Lukov.

10.00 – ? hod. Ve vestibulu VÚB Lukov bude hrát 
Lukovský šraml a po celou dobu  
budou pro vás připraveny  
zabijačkové speciality!

Hospodyňky se mohou pochlubit svými 
napečenými dobrotami a hospodáři zase přinést  
k ochutnání pálenku!

Bližší informace naleznete před akcí na www.lukov.cz.

Každý účastník  

v masce – občerstevní

ZDARMA!


